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CELSUZ
Milé čtenářky, milí čtenáři, 

právě držíte v rukou letní 
číslo našeho časopisu 
Celsuz-IN. V tomto čísle 
bychom Vám rádi nabídli shrnutí 
toho, co se na našem Centru událo 
v posledních měsících. Vzhledem k tomu, 
že toho bylo opravdu hodně, dovolím si 
zmínit pouze několik akcí. 
V dubnu proběhly na našem Centru první 
dny otevřených dveří se zaměřením na 
představení aktivit pro osoby s duševním 
onemocněním. Pro ty, kteří k nám nestihli 
zavítat, nabízíme v článku ohlédnutí za celou 
akcí. Svým kolegům bych ráda na tomto 
místě poděkovala za přípravu všech aktivit. 
V letním čísle najdete také informace 
o projektu „Dluhové poradenství pro 
patologické hráče a jejich blízké“, který naše 
Centrum začalo realizovat v květnu letošního 
roku. V návaznosti na to tým právního 
poradenství pro Vás připravil základní 
informace o exekucích. 
Diecézní charita Brno se v uplynulých 
měsících také zapojila do pomoci uprchlíkům 

v zahraničí. Uprchlíkům ale 
Celsuz pomáhá již od svého 

vzniku. O tom jak pomáháme 
a co je potřeba k úspěšné 

integraci se dočtete v našem 
letním čísle.  

Snad už tradičně se na tvorbě časopisu 
podíleli také naši klienti a spolupracovníci 
našeho Centra, za jejichž příspěvky bych 
chtěla na tomto místě poděkovat. Marie 
Krchňavá s námi sdílela příběh o tom, jak 
začalo duševní onemocnění jejího manžela, 
jak se s takovou nemocí žije a jak v jeho 
případě probíhala léčba. Dočtete se také 
o aktivitě „Veselé čtení a hraní se slovy“, 
která probíhala na našem Centrum od ledna. 
Další klienti přispěli svými povídkami a básní. 
Věřím, že si z nabídky článků vyberete 
a strávíte s naším časopisem příjemné chvíle. 
A nyní už mi nezbývá než Vám popřát 
příjemné čtení a krásně strávené letní dny.

Veronika Imrichová, 
vedoucí Centra CELSUZ

IN
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Ve dnech 18. 4. – 21. 4. 2016 proběhly ve službě Celsuz – Sociální rehabilitace Dny otevřených 
dveří. Rádi bychom touto cestou poděkovali všem, kdo nás podpořili!

DNY OTEVŘENÝCH DVEŘÍ VE SLUŽBĚ CELSUZ –  
SOCIÁLNÍ REHABILITACE

dostaly!!! A divadlo bylo také super! Ještě 
jsem se s takovým programem nesetkal 
a děkuju za něj!!
Adam, Poradna pro závislé

Dohnali jste mě k slzám a je mi líto lidí, co 
musí prožívat takové věci, jako jsem viděla 
ve videu a slyšela v ukázce hlasů. Mělo by to 
vidět a slyšet víc lidí. Děkuju za tak úžasnou 
možnost!
Helena

Líbilo se mi, že Celzus dnem otevřených 
dveří dal možnost nakouknout do jejich 
"kuchyně" – to, jak pracují s klienty. Osobně 
mě zaujal film, jak asi vypadají bludy, které 
člověk může prožít ve schizofrenní atace. 
Sama jsem schizofrenní zkušeností prošla, 

Reakce návštěvníků na Dny otevřených 
dveří (dále jen DOD): 

Je to super nápad a moc se vám povedla 
náplň programu!! Bylo to velice sugestivní 
a zajímavé. Doufám, že tuto akci brzy 
zopakujete.
Lenka, Agapo

Cítila jsem se u vás v Celsuzu velice příjemně, 
jsou tu samí milí lidé a funguje tu atmosféra 
plná pohody a důvěry. Jsem ráda, že jsem 
se rozhodla vaše dny otevřených dveří 
navštívit. Příště přijdu určitě zase!
Petra Dohnalová, Rádio Petrov

Já nemám slov!! Bylo to úžasné!!!
Promítání halucinací a nahrávky hlasů mě 
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OZVĚNA DOD VE SVÉPOMOCNÉ SKUPINĚ

Den otevřených dveří v Celsuzu se dotkl 
i naší svépomocné skupinky. První reakce 
kolegů ze skupinky byla trochu nepřátelská.  
Odpadne nám naše pravidelné setkání a to 
se většině moc nezamlouvalo. Ale když 
se někteří ze skupiny přišli podívat, co 
vlastně zapříčinilo, že se skupinka zrušila, 
byli překvapeni. Mnozí nikdy nezažili např. 
hlasy, a taky filmové zpracování bludů 
a paranoidních představ je ohromilo. 
Týden po skončení Dnů otevřených dveří 
jsme se na skupině o všem bavili a probíhala 
velmi živá debata mezi těmi, co se DOD 
zúčastnili. Ale zapojili se i ti, co nepřišli, 
a bylo zajímavé, jaké poznatky se řešily. 
V naší skupině vládne kamarádská 
atmosféra a v rámci toho si kolegové 
navzájem sdělovali, jakých aktivit by se 
v Celsuzu ještě rádi účastnili. Tvořivou 
dílnu celkem všichni znali, ale takový 
tréning kognitivních funkcí většinu doslova 

fascinoval. Tak nám ti, co se ukázkové 
hodiny zúčastnili, nadšeně předávali své 
zkušenosti a poznatky. Ale co mě hodně 
překvapilo, bylo prohlášení, že až se bude 
konat další taková akce, určitě přijdou 
všichni. 
Mám své kolegy a teď už i kamarády ze 
skupiny velice ráda a jsem šťastná, že jsme 
stále všichni na stejné vlně. A to na vlně 
porozumění a tolerance k ostatním a taky 
k humoru. Ten nás všechny perfektně 
propojuje.  Je úžasné se vzájemně poznávat 
a vnímat u ostatních jejich obdarování a to, 
jak se učí a umí se prát s nepřízní osudu.

Marie Hodaňová, peer konzultantka v týmu 
pro osoby s duševním onemocněním

takže mohu potvrdit, že tak nějak podobně 
jsem svoje bludy prožívala i já (v  delším 
časovém rozpětí). Jsem také ráda, že jsem 
dostala prostor reagovat na tento film 
a dále se pak podělit o svoje zkušenosti 
s účastníky akce.
Diana Kučerová

Už samotné setkání s Majkou Hodaňovou 
a panem Kozákem v Rádiu Petrov, kde jsme 
spolu o službě Celsuz natáčeli rozhovor, 
bylo pro mě zajímavé a obohacující. Téma 
duševních nemocí a věcí s nimi souvisejících 
mi zůstávalo v hlavě i v dalších dnech. 
Otázek ale spíš přibývalo, než ubývalo. 
Tím pádem jsem měla jasno, půjdu na dny 

otevřených dveří. 
Pocit, který jsem si z návštěvy odnesla? 
Pracují zde lidé, kteří jsou přátelští, 
empatičtí, kteří nesoudí, umí naslouchat 
a nakonec sestavit pomoc na míru pro 
daného člověka.  
Jedním z bodu programu na dnech 
otevřených dveří byly ukázky sluchových 
a zrakových halucinací. Řeknu jediné, cesta 
vlastního prožitku vydá za spoustu slov. 
Ale cílem nebylo jen šokovat a nechat vás 
odejít. Následnou diskuzi jsem uvítala 
nejenom já.  
Celsuzu a lidem, kteří zde zaklepou na 
dveře, držím palce! 
Monika Šuslíková, Rádio Petrov
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Z RADOSTI PŘICHÁZÍ ENERGIE

Před nedávnem mi jeden kolega ze svépomocné skupiny nasadil trochu brouka do hlavy 
svou napůl otázkou a napůl konstatováním. Řekl mi, že kdykoliv se na skupině potkáme, 
působím na něj jako letní nebe po bouřce. Udivuje ho, kde beru tu pozitivní energii 
a radost, díky které se všichni na skupině cítí uvolněně a odnáší si ji sebou i domů.

s pocitem ponížení, že láska, kterou dáváte 
je neopětovaná, pošlapávaná a měněná za 
pohodlnost a neochotu cokoliv změnit, je ve-
lice nepříjemné a ubíjející.  A své dceři jsem 
se snažila maximálně pomáhat, aby se své-
ho partnera zbavila. Ačkoliv přišla o spoustu 

peněz a byla hodně zraněná ze so-
bectví člověka, kterému věřila, 

teď má nového úžasného 
přítele a jsou oba velice 

šťastní.
Ale abych odpověděla 
sobě i svému kolegovi. 
Došlo mi, že právě ta 
možnost rozhodování 
se a nevzdávání se ve 

zdánlivě neřešitelných 
situacích, mi dává novou 

energii a taky radost. Radost 
z toho, že se věci hnuly správ-

ným směrem. A z radosti přichází 
energie s pocitem vítězství, že žiju život podle 
sebe a v souladu se svým srdcem. Pochopila 
jsem, že když se člověk naučí naslouchat své 
duši a převezme sám zodpovědnost za svůj 
život, může vyzařovat radost a být šťastný, 
ačkoliv třebas právě řeší i těžší okamžiky své-
ho života. A navíc, když člověk začne věci ře-
šit, v drtivé většině se přidají také pomocné 
ruce lidí kolem. A to už je opravdu silný dů-
vod k radosti a svěží energii, nemyslíte?

Marie Hodaňová, peer konzultantka v týmu 
pro osoby s duševním onemocněním

Přiznám se, že mě docela zaskočil. Poděko-
vala jsem sice a pronesla něco o tom, že si 
toho nejsem vědoma, ale že je dobře, když 
to tak vnímá.
Jenže pak doma mi to v hlavě šrotovalo jako 
o závod. Já jsem totiž právě tou dobou řešila 
tři docela pro mě závažné problé-
my. Hledala jsem nové bydlení 
a už třikrát mi byt, co se mi 
líbil, vyfoukl jiný zájemce 
a já už z toho hledání 
byla docela zoufalá.  
Vzpamatovávala jsem 
se z rozchodu s příte-
lem, jehož jsem hlubo-
ce milovala, ale bohužel 
mi až po několika letech 
došlo, že moje láska ne-
byla opětovaná. A k tomu 
všemu mě ještě trápil vztah mojí 
dcerky. Její partner ji obral o peníze 
a psychicky ji týral a já jsem vnímala, jak jí 
dochází síly. Takže celkem náročné období, 
a proto mě můj kolega tolik překvapil.
Ale když jsem tu situaci zkoumala dál a hlou-
běji, začala jsem to najednou vidět v jiném 
světle. Ano, bylo mi těžko, ale přesto jsem 
stále hledala možnosti, jak se s nepříjemný-
mi situacemi vypořádat.
Hledání bytu jsem nevzdala a dnes mám ko-
nečně byteček dle svých představ a navíc i za 
výhodný nájem. Zklamání ze vztahu sice ješ-
tě bolí, ale těší mě, že jsem se dokázala i přes 
bolest rozhodnout a zastat se sama sebe. Žít 
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O AKTIVITĚ VESELÉ ČTENÍ A HRANÍ SE SLOVY 

„Mým posláním je to, že chci vždy udělat maximum pro spokojenost, optimismus a veselou 
náladu klienta, který se ke mně vrací s důvěrou,“ říká Lenka Sedmíková, lektorka aktivity 
Veselé čtení a hraní se slovy.

dem čeká na odpovědi, s tím, že nejen jeho 
i mne to zajímá a tak si to vzájemně vyhle-
dáváme pro příště. Vážím si jeho pravidel-
ných příchodů o to více, že i ochudí spánek 
mezi pracovními směnami, jen aby mohl 
přijít. Jejich souputnice, zamlklejší, ale o to 
vášnivější čtenářka a velmi pozorná poslu-
chačka, je zase skvělá řešitelka mých kvízů. 
A když mi na mém aprílovém sezení ukáza-
la díky smíchu své krásné zoubky, dokonce 
i šestku vlevo nahoře, byla jsem i já štěstím 
bez sebe, že moje terapie smíchem zabírá. 
Nikdy totiž nevynechá, a prý se vždy moc 
těší na příště.
Při dobromyslovém čaji, to aby nám dobrá 
nálada vydržela nejen po zbytek dne, a ma-
lém občerstvení nám čas vždycky uteče jako 
voda a za vyřešení kvízu si moji poslucha-
či odnesou i drobný praktický dárek. Je to 
oboustranně obohacující setkávání spří-
zněných duší a společné sdílení literárního 
krásna.
Vize (mého) veselého čtení a hraní se slo-
vy je ta, že každý člověk je křehký a citlivý. 
Potřebuje naslouchat a být vyslyšen. Často 
potřebuje řešení. Potřebuje změnu. S po-
mocí těchto setkávání získává sílu i inspiraci 
k jejich nalezení.
Mým posláním je to, že chci vždy udělat 
maximum pro spokojenost, optimismus 
a veselou náladu klienta, který se ke mně 
vrací s důvěrou. Snad se mi to u mých kli-
entů daří a jejich úsměv a občasný smích 
vyplývající z vtipných sentencí je pro mne 
zárukou a zároveň povzbuzením do další 

V rámci rozšiřování aktivit pro klienty s du-
ševním onemocněním vznikla i moje akti-
vita nazvaná Veselé čtení a hraní se slovy. 
Podstatou je četba veselých a vtipných poví-
dek s dobrým koncem. Tuto aktivitu oboha-
cuji i o audio ukázky mluveného slova i te-
maticky zařazených písní populární hudby, 
aby naše setkání bylo co nejpestřejší. 
S klienty mě pojí společná láska k českému 
jazyku a literatuře. A tak pozorujeme, jak 
se naše čeština mění a vyvíjí. Na našich se-
tkáních si čteme veselé příspěvky z mojí kni-
hy Fejetonky a jiná droboť. Ale většinu poví-
dek samozřejmě čerpám od spisovatelských 
velikánů naší literatury. Naším společným 
oblíbencem je František Nepil, jehož mlu-
vený projev z cédéčka je prostě okouzlující, 
máme tak pondělní dopoledne krásnější 
o jeho „Dobré a ještě lepší jitro.“ 
Můj další nedostižný vzor je Karel Čapek, 
z jehož Zahradníkova roku jsem začala 
předčítat. Je nejen úžasný svou bohatou 
češtinou, ale i trošičku záludný v tom, že 
kytičky mají nejen latinská jména, ale také 
německá, holandská či francouzská. Snad 
vrozený cit pro latinu a další jmenované ja-
zyky (přestože je neovládám), mi vnuknul 
správnou výslovnost. 
Věrní návštěvníci mé aktivity jsou vnímavý-
mi posluchači a dobří diskutující. Pokud díky 
dějinným souvislostem zabrousíme do ju-
daistické či křesťanské problematiky, máme 
na to ve svém kruhu odborníka a bibliofila 
zároveň. Rovněž další kolega trousí zvídavé 
otázky i poznámky a jen jakoby mimocho-
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BYDLENÍ V BRNĚ 

Brno se v letošním roce pustilo do dalšího boje s bezdomovectvím a přeplněnými ubytovna-
mi. Hlavními projekty, které se letos odstartovaly, jsou prostupné bydlení na Francouzské 42 
a Rapid Rehousing (rychlé zabydlení).  Tyto dva projekty zajistí cestu ke stabilnímu bydlení 
téměř stovce rodin, které se ocitly v bytové nouzi. V následujícím textu bych ráda představila 
oba tyto projekty a zároveň bych uvedla obecné informace o sociálním bydlení v Brně.

RAPID REHOUSING

V rámci schválení strategického plánu 
na sociální začleňování se v Brně rozběhl 
projekt s názvem Rapid Rehousing (rychlé 
zabydlení). V rámci projektu město 
poskytlo 50 bytů z různých městských 
částí, které by měly obydlet rodiny, které se 
momentálně nacházejí v bytové nouzi. Aby 
bylo možné vybrat rodiny, bylo nutné sečíst 
co nejvíce rodin na území města Brna, které 
se nacházejí v bytové nouzi. K tomu sloužil 
registrační týden, který proběhl 21. 4 – 
28.  4. 2016 a zapojilo se do něj hned několik 
organizací a dobrovolníků, mimo jiné 
i pracovníci poradenství CELSUZ. Do tohoto 
projektu je zapojen hlavně magistrát města 
Brna, Platforma pro sociální bydlení a IQ 
Roma servis z. s. Rodiny, které obsadí byty, 
budou náhodně vybrány počítačem, což 
dává každému sečtenému stejnou šanci. 
Poté budou s rodinami pracovat takzvaní 

práce, která mne velmi baví a naplňuje.
Naše čeština je hravá, prý i ta moje, jak mi 
polichotil jeden kolega. Přijďte si s námi za-
hrát nejen s naším mateřským jazykem, ale 
také hry zaměřené na sociální komunikaci. 
Vždyť kdo si hraje, nezlobí, ani sebe. 

Lenka Sedmíková 
lektorka aktivity Veselé čtení a hraní se slovy

FRANCOUZSKÁ 42

Zhruba v březnu se začal obydlovat dům 
na Francouzské 42, jehož 38 bytů je taktéž 
v sociálním režimu. Objekt funguje na 
principu prostupného bydlení a spravuje jej 
město. Nájemníci dostanou první nájemní 
smlouvu na jeden rok, kterou je možno 
prodloužit na další dva roky. Maximální 
doba bydlení zde je tedy tři roky. Za tu dobu 
by se měla stabilizovat životní situace rodin 
a měly by prostoupit do stabilního bydlení 
– ať už obecního nebo komerčního. Každý 
z nájemců by se měl samozřejmě snažit 
získat stabilní bydlení co nejdříve. Rodiny 
byly vybírány komisí, která měla k  dispozici 
samotnou žádost, příjmy rodiny a vyjádření 
sociálního pracovníka, který s rodinou 
pracuje. Ti, kteří nebyli vybráni, utvořily 
pořadník, na základě kterého budou 
uvolněné byty dále nabízeny. Je proto stále 
možné si žádost podat a zařadit se.
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case manageři, kteří se momentálně pro 
tuto pozici školí. Práce s těmito rodinami by 
měla být odlišná od klasické sociální práce. 
Pokud bude projekt úspěšný a rodinám 
se podaří si bydlení udržet, mohl by 
sloužit jako dobrý nástroj ke snížení počtu 
ubytoven a rodin v bytové nouzi.

SOCIÁLNÍ BYDLENÍ OBECNĚ

V Brně se v poslední době objevilo hned 
několik projektů, které různé organizace 
ve spolupráci s městem realizují. Jedná 
se například o program prevence 
bezdomovectví, který je pod záštitou 
Armády spásy. Tento program se nevěnuje 
jen rodinám, ale také jednotlivcům, kteří 
se ocitli v bytové nouzi nebo bez přístřeší. 
Aby se člověk mohl do projektu zařadit, 
musí splňovat tři podmínky, kterými jsou: 
trvalý pobyt v Brně, bezdlužnost na Eon 
a RWE a má podanou žádost o obecní byt 
na městské části Brno-střed nebo Brno- 
sever. Právě tyto městské části pronajímají 
Armádě spásy byty, které tímto vytvoří 
podnájem pro osoby v bytové nouzi. 
Doba podnájmu jsou dva roky, po kterou 
s podnájemníky spolupracují sociální 
pracovníci. Pokud podnájemník zvládne 
byt dva roky řádně užívat a platit, vytvoří se 
nájemní smlouva mezi ním a městem, čímž 
se podnájemník stane nájemcem obecního 
bytu. 
Dále stále jednoročně probíhá slosování 
o sociální byty města Brna, kterých však 
není mnoho. Zařadit se do slosování 
o  sociální byt může rodina či jednotlivec 
pomocí žádosti o pronájem obecního 
bytu na městské části Brno-střed. Příjem 
domácnosti však nesmí přesahovat 
1,3 násobek životního minima.
V Brně se možnosti pro osoby (a zejména 
rodiny) v bytové nouzi rozšiřují a doufám, 
že to tak bude i nadále. Zánik ubytoven 
a minimalizace bezdomovectví by byl 
jistě příjemný výsledek a to nejen pro lidi, 
kterých se to bezprostředně týká.

Bc. Jana Miholová, sociální pracovnice
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START NOVÉHO PROJEKTU –  
DLUHOVÉ PORADENSTVÍ PRO HAZARDNÍ HRÁČE 

V květnu 2016 byl spuštěn pilotní projekt dluhového poradenství pro hazardní hráče a jejich 
blízké, který bude realizován v prostorách služby Celsuz – odborné sociální poradenství. 

Projekt reaguje na nedostatek sociálních 
služeb ve městě Brně zabývajících se 
komplexně dluhovým poradenstvím, jejichž 
cílovou skupinou jsou hazardní hráči, 
včetně osob jim blízkým. Ačkoliv v oblasti 
prevence hazardního hraní město Brno 
zaujalo aktivní postoj a v roce 2014 schválilo 
vyhlášku zakazující hazard, stále existují 
rizika a příležitosti rozvoje hazardního 
hraní a závislostí. Mezi ně patří zejména 
sázení přes internet (což jde ruku v ruce 
s internetovými půjčkami), vznik černých 
heren, vznik nelegálních herních přístrojů, 
tzv. kvízomatů, provoz kasin apod. Přístup 
k herním automatům město úspěšně 
omezilo, fenomén zadluženosti je však 
nejen mezi hazardními hráči silně rozšířen. 
Tyto osoby se pak mohou ocitnout v dluhové 
pasti, jsou předlužené, neznají legislativu, 
svá práva a povinnosti, mají strach a jako 
strategii řešení problému často volí ignoraci. 
Projekt Dluhové poradenství pro hazardní 
hráče a jejich blízké si tak klade ambice 
reagovat na výše uvedené problematické 
aspekty, a to na území města Brna a okolí.
Životní situaci hazardních hráčů a jejich 
blízkých nemusí negativně ovlivňovat 
pouze zadlužení, ale další přidružené 
problémy, a to například nezaměstnanost 
či nevyhovující bydlení. Je důležité se na 
životní situaci dívat komplexně, proto lze 
nabídnout klientům kromě dluhového 
poradenství, také odborné sociální 
poradenství. Personální zajištění tedy 
spočívá v dluhovém poradci, sociálním 

pracovníkovi a právním poradci. Je 
také možnost poskytnout další služby 
Celsuz, např. psychologické poradenství, 
potravinovou pomoc, sociální rehabilitaci 
atd. dle individuálních potřeb.
Jak najdete v úvodu, jedná se o pilotní 
a poměrně čerstvý projekt. V měsíci 
květnu proto bude prioritou propagace 
a kontaktování relevantních neziskových 
organizací a služeb, psychologů, 
psychiatrů atd. Vzhledem k naléhavosti 
a démonizovanosti dluhové problematiky, 
se budou v dalších číslech časopisu Celsuz-
IN objevovat aktuality z dluhového 
poradenství, články týkající se dluhové 
problematiky, výklad legislativy a další 
praktické rady a informace.

Bc. Andrea Sládečková, sociální pracovnice
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POMOC UPRCHLÍKŮM U NÁS I V ZAHRANIČÍ

Diecézní Charita Brno uprchlíkům pomáhá na základě svého poslání, kterým je pomoc lidem 
v nouzi bez ohledu na jejich příslušnost k rase, národnost, vyznání a politickou příslušnost. 
Věříme, že pro uprchlíky není jednoduché opustit svou vlast z důvodu války nebo pronásle-
dování, a začínat svůj život v cizí zemi, jejíž jazyk ani zvyky neznají. Bez pomoci se mohou 
cítit ztraceni a je pro ně těžké zorientovat se ve svých právech a povinnostech. 

Diecézní Charita Brno se již od září 2015 
aktivně zapojuje do pomoci uprchlíkům 
v zahraničí. V září byla vyhlášena 
materiální sbírka na pomoc uprchlíkům 
v Maďarku a Srbsku. Od té doby sbírka 
stále běží, aktuálně je určená uprchlíkům 
v Řecku. Zaměstnanci Diecézní Charity 
Brno několikrát vyjeli na pomoc do 
Maďarska a Srbska. Později se tato pomoc 
transformovala v pravidelné výjezdy, které 
byly vysílány do táborů ve Slovinsku. Tam se 
již angažovala nejen Diecézní Charita Brno, 
ale dobrovolníci i charitní zaměstnanci 
ze všech koutů České republiky. Pomoc 
spočívá zejména v dodávání oblečení, 
obuvi, zdravotnického materiálu, jídla, 
vody a hygienických potřeb.  Dobrovolníci 
pak namístě pracovali a střídali se po 
dvanáctihodinových směnách, kdy 
potřebným rozdávali jídlo, vodu, oblečení, 
co bylo potřeba. Od října 2015 do února 
2016 jsme do Maďarska, Srbska, Chorvatska 
a Slovinska vyslali více než 100 dobrovolníků 
a charitních pracovníků.
Služby pro cizince v rámci Celsuz uprchlíkům 
pomáhají již několik let. Uprchlíci v Brně 
byli i před tím, než vypukla takzvaná 
uprchlická krize. Služby pro cizince se snaží 
pomoci, mimo jiné, uprchlíkům zejména 
z Ruské federace, Ukrajiny, Kazachstánu, 
Sýrie, Iráku a Afghánistánu. V minulosti 
v rámci Služeb pro cizince běžel projekt 

s názvem Integrovat se, který měl za 
úkol pomoci uprchlíkům začlenit se do 
společnosti, tedy pomoci jim najít práci, 
bydlení, lékaře, školy pro děti apod. V tuto 
chvíli je již tento projekt ukončen, nicméně 
Charita Česká republika se stala hlavním 
partnerem Ministerstva vnitra v rámci 
Státního integračního programu určeného 
právě k integraci uprchlíků do společnosti. 
V rámci Státního integračního programu 
jsou poskytovány podobné služby, jako 
tomu bylo u projektu Integrovat se.
Domníváme se, že hlavním předpokladem 
k tomu, aby se uprchlíci integrovali do 
naší společnosti, je schopnost komunikace 
v českém jazyce. Ovládnutí jazyka je 
nutností zejména z důvodu lepší šance 
najít si zaměstnání. Mnoho uprchlíků má 
vysokoškolské vzdělání v oboru, který 
by bez znalosti českého jazyka nemohli 
vykonávat (např. zubař, farmaceut, lékař, 
učitel). Je však potřeba také komunikovat 
s úřady, lékaři nebo učiteli dětí. Výuku 
českého jazyka pro uprchlíky zajišťuje 
Ministerstvo školství mládeže a tělovýchovy. 
Obrovský podíl na pomoci s výukou 
jazyka však mají také naši dobrovolníci. 
Momentálně evidujeme více než třicet 
dobrovolníků, kteří pravidelně dochází 
do domácnosti cizince (ne vždy se jedná 
o uprchlíky) a pomáhají s českým jazykem. 
Kontakt s dobrovolníkem považujeme za 
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nápomocný nejen v jazyce, ale i v samotném 
procesu integrace. Často se z dobrovolníka 
a cizince stanou přátelé, a nezůstane jen 
u doučování jazyka. Dobrovolník je pro 
cizince jeden z mála, někdy i jediný kontakt 
s českým jazykem a českou společností. 
Často dobrovolníci cizincům vysvětlují 
naše zvyky a pomáhají jim s pochopením 
naší kultury. Setkávání je navíc obohacující 
i pro dobrovolníka, protože ten se dozví 
zajímavosti o jiné zemi.
A co dobrovolníky k pomoci cizincům vede? 
Na to odpoví příběh našeho dobrovolníka 
Vojty:

„Dlouhodobě sleduju dění kolem sebe 
a tématu uprchlické krize se nelze vyhnout. 

Impulsem k dobrovolnickému zapojení 
pro mě byl negativní postoj části naší 
společnosti. Chci alespoň v malé míře přispět 
k tomu, aby se u nás příchozí cítili lépe. 

Doučuji uprchlíka z Nepálu, který v Brně 
žije a pracuje přes 4 roky. Už teď se velmi 
obstojně dorozumí česky a má velkou 
motivaci se učit dále. Scházíme se jednou 
týdně.

Mám velký respekt k jeho snaze a vytrvalosti. 
Neformální "mimostudijní" rozhovory 
jsou pro mě velkým obohacením. Skvělá 
zkušenost, kterou každému doporučuju.“

Mgr. Aneta Říkalová, sociální pracovnice

Foto: Richard Bouda
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Máte dluhy, hrozí Vám exekuce nebo již v exekuci jste? Nebo zatím jen uvažujete, zda si 
vzít půjčku a chcete vědět, co všechno se může stát, pokud nebudete řádně splácet? Pak si 
určitě přečtěte následující řádky.

STRAŠÁK JMÉNEM EXEKUCE

Exekuce, nebo chcete-li výkon rozhodnutí, 
je postrachem všech dlužníků. Není divu, 
exekutor má rozsáhlé pravomoci. Může 
dlužníkovi prodat nemovitou věc, strhnout 
peníze z účtu, nařídit srážky ze mzdy nebo 
důchodu a v neposlední řadě prodat movité 
věci, jako ledničku, pračku, televizi apod.

CO JE EXEKUCE?

Exekuce je až poslední stádium soudního 
řízení, ve kterém věřitel po dlužníku vymáhá 
svoji pohledávku. Podkladem pro provedení 
exekuce je tzv. exekuční titul, kterým je 
zpravidla rozsudek soudu. Může jím být ale 
i rozhodnutí úřadu, například rozhodnutí 
finančního úřadu o vyměření penále nebo 
pokuty či rozhodnutí zdravotní pojišťovny. 
Exekuce slouží k vymožení povinnosti, 
kterou takový rozsudek nebo rozhodnutí 
stanoví.
Když Vás někdo nutí jít k notáři, zpozorněte! 
I notářský zápis může za určitých okolností 
sloužit jako exekuční titul, pokud je na 
něm tzv. doložka přímé vykonatelnosti. 
S takovým notářským zápisem pak může jít 
věřitel rovnou za exekutorem.

JAK SE LZE EXEKUCI BRÁNIT?

Exekuci lze zastavit jen pro důvody, jež 
jsou vyjmenovány v zákoně. Mnoho jich 
není. Jsou to například tyto: a) dlužník je 
nemajetný, b) věřitel zastavení navrhne, 

c) výtěžek nepostačí k pokrytí nákladů 
exekuce, d) exekuční titul byl zrušen a atp.
Pokud máte pocit, že to, co po Vás věřitel 
chce, je protiprávní anebo nespravedlivé, 
musíte se bránit včas. Po zahájení exekuce 
je pozdě. Včas je tehdy, když Vám domů 
přijde žaloba. Když přijde rozsudek, můžete 
ještě podat odvolání, ale nezapomeňte, že 
v odvolacím řízení už zpravidla nemůžete 
uvádět nové důkazy. Pokud soud rozhodl 
rozsudkem pro zmeškání nebo pro uznání, 
jsou Vaše šance obrany ještě více omezené. 
Když už máte exekuci, je zpravidla pozdě. 
Jakmile přijde poštou žaloba, vyhledejte 
právní pomoc.

JAK EXEKUCE PROBÍHÁ?

Exekuce se zahajuje na návrh věřitele. 
Věřitel si může vybrat kterýkoliv 
exekutorský úřad v ČR. Exekuční řízení 
má dvě fáze. V první fázi exekutor začne 
prověřovat majetek dlužníka. Orgány státní 
správy (finanční úřad, katastr nemovitostí, 
zdravotní pojišťovny apod.), ale i všechny 
soukromé subjekty (banky, pojišťovny, 
spořitelny, advokáti, notáři, penzijní fondy 
a společnosti apod.) jsou povinny sdělit 
exekutorovi údaje o majetku dlužníka, 
které spravují nebo uchovávají. V druhé 
fázi exekutor začne vymáhat dluh. K tomu 
vydá exekuční příkazy. Exekuční příkaz 
je rozhodnutí, které stanoví osobě, která 
má u sebe majetek dlužníka nebo s ním 
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nakládá, povinnost jej vydat exekutorovi.

CO TO JE ZPŮSOB PROVEDENÍ EXEKUCE?

Exekutor může pohledávku vymoci různými 
způsoby. Peněžitý dluh se nejčastěji 
uspokojuje přikázáním pohledávky z účtu 

u peněžního ústavu, srážkou ze mzdy 
nebo jiného příjmu (v úvahu připadají 
i dávky státní sociální podpory a dávky 
pěstounské!), prodejem nemovité věci 
nebo prodejem movitých věcí. Nepeněžitý 
dluh (např. povinnost vykonat práci nebo 
vyklidit byt) se realizuje jinými způsoby, 
mezi nimi jsou například nucené vyklizení 
bytu, provedení práce na účet dlužníka 
(práci provede někdo jiný a dlužník 
zaplatí náklady) nebo tzv. donucovací 

pokuta, která se uloží, pokud dlužník 
neplní dluh. Peníze za pokutu se potom 
vymůžou obdobným způsobem jako jiné 
peněžité dluhy (srážka z příjmu, přikázání 
pohledávky z účtu, prodej věcí).

KDY SE O EXEKUCI DOZVÍTE?

První listina, kterou Vám jako dlužníku 
exekutor pošle je tzv. vyrozumění 
o zahájení exekuce. Tuto listinu pečlivě 
uschovejte. Sociálnímu pracovníkovi nebo 
právníkovi, který Vám bude pomáhat 
situaci řešit, usnadníte práci. 

CO EXEKUCE STOJÍ?

Exekuce je drahý špás. Exekutor Vám 
jako dlužníku mimo původní dluh 
naúčtuje svoji odměnu (15 % z vymožené 
částky, minimálně však 3.000,- Kč), svoje 
hotové výdaje (minimálně 3.500,- Kč) 
včetně cestovného, náhrada za ztrátu 
času, náhrada za doručení písemností 
a další. Oprávněný má taky nárok na 
náhradu právního zastoupení advokátem 
v exekučním řízení. 
Po vyrozumění o zahájení exekuce zašle 
exekutor dlužníku výzvu k dobrovolnému 
s plnění povinnosti v určité lhůtě. Výhodou 
toho, že dlužník splní dluh v této lhůtě, je, 
že ho to bude stát jen polovinu nákladů 
exekuce.
Všechny tyto informace jsou obecné 
a konkrétním případě se na Vás nemusejí 
vztahovat. V každém případě vyhledejte 
právní pomoc, kdykoliv se dostanete do 
soudního sporu. 

Bc. Petr Jedlička a Bc. Dagmar Sára Norková, 
právní poradci
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ZÁPISKY Z LÉČEBNY Z POHLEDU MANŽELKY „PACIENTA“

Z POHLEDU KLIENTŮ A VEŘEJNOSTI

Přišlo to ráz na ráz, během asi tří až čtyř 
dnů. Z nízkého manželova sebevědomí 
začalo jeho sebevědomí narůstat. Myslela 
jsem, že to způsobilo dokončení školy, nová 
práce a těšení se na miminko. Líbilo se mi 
to. Jenže jeho sebevědomí se velmi rychle 
proměnilo na sobectví. K tomu se přidalo 
nesmyslné plánování, kterému jsem přestá-
vala rozumět a také nespavost. Pár lidmi mi 
bylo naznačeno, že se jedná o psychickou 
nemoc. Nechtěla jsem to přijmout, nechtě-
la jsem uvěřit. Zrovna on? Kdepak, to ne-
může být pravda.
Skončil v psychiatrické léčebně. Bipolární 
porucha bez depresí, zněla jeho diagnóza, 
která byla poté ještě několikrát změněna. 
Prozatím je stanovena na schizoafektivní 
poruchu. Jakoby to ale nebylo jedno. Je 
jedno, jakou nálepku obdržel, oba si vždy 
prožíváme to své peklo na zemi, když to na 
něj přijde. A když je v pohodě, tak žijeme 
ve strachu, aby se zas tento nezvaný host 
neobjevil.
Při jeho první „návštěvě“ léčebny, kde strá-
vil dva měsíce, jsme doufali, že to bylo po-
prvé a naposled. I doktoři nám tvrdili, že 
vzhledem k průběhu a věku by to tak moh-
lo být. A že se nedá zjistit, kde se to vzalo 
a proč. Nezajímali jsme se dál a snažili se 
tento problém ignorovat. 
Přesně na den po třech letech se to stalo 

V mých 21 letech jsem úplnou náhodou potkala úžasného kluka. Láska jako trám. Ač vše-
mi odrazovaní, vydrželi jsme, ustáli jsme to. Po čtyřech letech jsme se vzali, po dalších 
dvou jsem otěhotněla. On dostudoval vysokou, měl skvělou práci. Vše bylo dokonalé.  
Ale jednoho dne se to změnilo. 

znovu. Doma jsme měli dvou a půl letou 
dcerku. Zašlo to tak daleko, že manžela od-
vezla rychlá. A rovnou do jiné psychiatrické 
nemocnice než posledně. To jsme zdaleka 
netušili, co nás čeká. Že minulá hospitaliza-
ce byla oproti pobytu v tomto zařízení pro-
cházkou růžovou zahradou. 
Manžel byl často a na dlouho uvazován, 
a dokonce i napaden ošetřovatelem. Byl 
ponechán několik hodin ve svých vlastních 
výkalech přivázaný na lůžku. Doktoři ho 
svým jednáním třikrát po sobě rozjeli, ale 
omluvu si na to vždy našli. V dokumentech 
samozřejmě nic takového nenajdete, zapi-
sovalo se do nich obyčejnou tužkou. Skon-
čila jsem až u ombudsmana, no nikde jsem 
se pomoci nedovolala. 
Jediné řešení – trestní oznámení. Jenže 
manžel se konečně po čtyřech měsících 
opět dostal sám k sobě a riskovat čtvrtý re-
laps, v důsledku výslechu na policii, jsme ne-
chtěli. Po pěti měsících se dostal ven, v pra-
covní neschopnosti byl 10 měsíců. Poté se 
pomalu dostal zpět do pracovního tempa 
a zas nám začal „normální“ život. 
Opět nechtěl nic řešit. I když jsem mu na-
vrhovala skupinovou terapii apod. Nechtěl 
ani slyšet. Měl za to, že se svou nemocí ne-
může nic dělat a proto ji bude vědomě ig-
norovat. Brát léky jako nutné zlo, ale snažit 
se žít co nejnormálněji. 
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Jenže osud měl jiné plány. Jednoho dne mi 
nějakou zvláštní náhodou přistálo video na 
počítači. Dodnes netuším, kde se tam vza-
lo. Na videu mluvil Will Hall. Americký tera-
peut, který se vyléčil ze schizofrenie. Video 
jsem přeposlala manželovi. Díky němu se 
dostal ke spoustě dalších informací, jako je 
např. Open dialog (Otevřený dialog) ve Fin-
sku. Začal hltat informace jednu po druhé 
a jeho nadšení a chuť něco se sebou 
dělat rostlo. 
Založil web, kde všechny 
tyto informace začal 
nahrávat. Přidal se 
na schizofórum, 
kde se seznámil 
s dalšími lidmi, 
kteří jsou oná-
lepkovaní svými 
d i a g n ó z a m i . 
Poté založil Zel-
lo dialogy, což je 
taková podpůr-
ná skupinka přes 
internet. Tato sku-
pinka funguje už rok 
a půl pravidelně každý 
čtvrtek a sobotu večer. Také 
objevil organizace, které se těmto 
onemocněním věnují a snaží se zavádět al-
ternativnější řešení do systému. A tak jsme 
se dostali nejprve k Narativu, pak k Vidě, 
Dotyku, a právě k Celzusu. Onoho terapeu-
ta Willa Halla manžel pozval do Brna. V lis-
topadu loňského roku uspořádal setkání 
s ním, kam přišla necelá stovka lidí. 
Manžela to povzbudilo a pomáhalo mu to 
snášet tu svou vlastní bolest. Začali jsme 
také pořádat přednášky s tímto tématem. 
Jedna z nich proběhla i v Celzusu. Naše 
cesta vedla skrze spolupráci snad se všemi 

organizacemi v Brně i mimo Brno, které se 
věnují tomuto tématu. Začali jsme hledat 
cesty, jak se s nemocí vypořádat, a to ide-
álně bez léčebny a ještě ideálněji bez léků.
Přišla k nám spousta nových informací, 
nových možností, nových lidí a naše na-
děje velmi vzrostla. Jenže po jedné takové 
přednášce, v manželovi vzrostlo nadšení 
a elán víc, než zvládl unést. Opět šel do 

relapsu. Po čtyřech letech to tu bylo 
zas. Protože jsme se poznali 

se spoustou lidí z různých 
organizací, začali jsme 

vysílat SOS signály. 
Manžel si prošel 

reflektující sku-
pinkou a chvilku 
pracoval i s tera-
peutem. Dokud 
měl tyto akti-
vity, držela se 
jeho nemoc asi 

6 dní na únosné 
hladině a začínal 

mít náhled. 
Pak ale přišly velikono-

ce. Všichni mají své rodi-
ny, se kterými chtějí být. To je 

jasné, a tak jsem neodvolala původ-
ně naplánovanou dovolenou v Beskydech 
a vydala jsem se s  manželem tam, doufa-
je, že nám to oběma prospěje a přečkáme 
dobu, než se ho opět ujme terapeut. 
Jenže jako manželka mám poměrně nevý-
hodnou pozici v očích mého manžela. Dělá 
si se mnou, co chce. Navíc má v sobě doslo-
va zažraný pocit, že neměl možnost dávat 
svobodně najevo, co chce on, a má utkvě-
lou představu, že jeho osobní hranice byly 
značně narušeny. A tak si na nejbližším čle-
novi rodiny tuto ztrátu nahrazuje. Ví, kde 
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mě ranní nejvíc, ví zkrátka, jak na mě. Do 
Beskyd si pozval „kamaráda“, kterého jsme 
v životě neviděli. Kamarád nedbal na man-
želův stav a celou noc byli vzhůru. Dokonce 
ho vzal do restaurace na pivo. Dílo bylo do-
konáno. Manžel ztratil náhled.
Druhý den jsem „kamaráda“ musela doslo-
va vyhodit. Nechápal, ani proč, že se něco 
děje. A ještě se urazil. Bylo mi to jedno, teď 
mi zůstal manžel, který byl hodně 
rozjetý a k tomu 6letá dcera. 
Přijel švagr se švagrovou. 
Švagr bral manžela ven 
do přírody a vyjeli si 
i do Polska. Švagr 
nechal manžela 
dělat divočiny 
a tím se ho da-
řilo nějak ukočí-
rovat. 
Pak ale přišel 
návrat domů.
Dvousetkilome-
trová cesta byla 
hodně náročná. 
Manžel v mánii nedo-
kázal tuto cestu zvládat 
v klidu. Čím blíž jsme byli k do-
movu, tím víc se situace přiostřovala. 
A to za sledování všeho naší dcerou, která 
to nesla také hůř a hůř. Po velkých peripeti-
ích jsem po cestě předala plačící dceru mojí 
mamince, abych ji alespoň trochu uchráni-
la. Odhodlána vydržet s manželem dalších 
patnáct hodin, než ho převezme terapeut, 
jsem s ním šla domů.  
Nejdřív to vypadalo, že vše proběhne v kli-
du. Manžel si zapálil svíčku v obyváku a uve-
lebil se na pohovce. Já po velkém vyčerpání 
usnula. Po dvou hodinách mě vzbudil te-
lefon. Zjistila jsem, že manžel není v bytě. 

Byl v garáži v autě. Pouštěl si tam hudbu na 
maximální hlasitost. Od tohoto bodu se vše 
začalo rapidně zhoršovat. Manžel začal na-
bírat na obrátkách a nedokázal ani dorazit 
na WC, protože ho napadala další spousta 
věcí, co zrovna teď musí udělat. A já mu ve 
všem stála v cestě. Viděla jsem, že nemá 
smysl moc odporovat a maximálně vyjít 
vstříc, jinak se to bude jen zhoršovat. A že 

ještě musím vydržet nějakých dva-
náct hodin. Nekonečně dale-

ko, ale chtěla jsem to za 
každou cenu vydržet. 

Proč? Protože na te-
rapeuta dá a pod 

jeho „velením“ 
se dokázal zklid-
nit. Terapeut 
má zkušenosti 
s těmito lidmi 
a umí s nimi 
pracovat a často 

je zvládne dostat 
z nejhorších stavů. 

Motivace byla velká, 
ale manžel vůbec ne-

spolupracoval. Chtěl mi 
dělat naschvály. Když to asi 

v půl deváté ráno začalo přecházet 
do agresivity, věděla jsem, že bitva je pro-
hraná. Že léčebna nás nemine. 
Šest hodin nás dělilo a nemuseli jsme pro-
žívat další peklo v léčebně. To začalo na 
velikonoční neděli. Odvezla ho opět rychlá. 
Já přesvědčila lékaře, aby manžela odvezli 
tam, kde byl hospitalizován poprvé.  Mysle-
la jsem si bláhově, že mu tam bude lépe než 
v posledně popisované nemocnici. Bohužel 
jsem se spletla. 
Za manželem chodil terapeut a manžel se 
velmi brzy začal dávat do pořádku. Už asi 
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po pěti šesti dnech měl opět náhled, ne 
teda úplný, ale dalo se s ním rozumně bavit. 
Žádal papíry k podpisu souhlasu s léčbou. 
Nebylo mu vyhověno. Ještě ten den mu 
byla změněna léčba, a to na léky, které mu 
v předchozí nemocnici přestaly dávat, pro-
tože mu nezabíraly a dělaly mu zle. Vrchní 
sestra mi potvrdila, že zprávu z druhé ne-
mocnice, kde byl manžel posledně hospita-
lizován, mají. Manžel je o tom také ihned 
informoval. Nezajímalo je to.
Ptala jsem se pak, proč mu ty léky dávají? 
Dostala jsem postupně několik odpovědí. 
První byla, že jsou silnější než to, co bral. 
Druhá byla, že moc chodil po oddělení 
a oni ho potřebovali zklidnit. Trvala jsem 
na svém, že tyto léky manželovi nepomá-
hají, ale spíš naopak mu dělají víc zle. Bylo 
mi přislíbeno, že si lékař promluví s primá-
řem. Druhý den mi ošetřovatelé sdělili, že 
manželovi byla léčba změněna na původní. 
A později mi personál sdělil, že už skoro nic 
nedostává. 
Jenže se nelepšil, bylo to čím dál horší. Do-
stával se do větší a větší letargie. Nechá-
pala jsem to. Dnes jsem dostala odpověď. 
Manželovi léčba změněna nebyla. Byla mu 
dokonce navýšena. Ještě mi bylo sděleno, 
že manželovi vždycky dlouho trvá, než za-
bere na léčbu (to vyčetli ze zprávy z druhé 
nemocnice). Znovu jsem lékaři zopakovala, 
že dané léky mu nepomáhají, a proto se ne-
lepší. Dostala jsem dotaz od lékaře: „A kte-
ré mu tedy zabírají?“ 
Nechápala jsem, jestli se mě opravdu lékař 
ptá, nebo si ze mě střílí. Zopakovala jsem 
mu, jaké léky bral, které pomáhaly. Slíbil mi, 
že léčbu změní. Změna neproběhla, místo 
toho mu léky doporučované mnou přidali 
k tomu všemu, co už bral. 
Krátce po rozhovoru s lékařem, jsem vedla 

zajímavý rozhovor s vrchní sestrou. Bylo mi 
sděleno, že to bude trvat minimálně čtyři 
až pět měsíců. To mi sestra řekne po dvou 
a půl týdnech v léčebně. K tomuto závěru 
došli, protože při minulé atace to tak bylo 
také. Fascinuje mě, jak rychle dokáží dělat 
lékaři soudy.
Dále mi bylo doporučeno, že při každé 
změně medikace by měl být manžel hospi-
talizován. To, jak se chová, za to může jen 

nemoc. Cítila jsem, jak ve mně roste napě-
tí, ale věděla jsem, že nesmím dát nic znát. 
Léky, hospitalizace, léky a zas léky. Žádná 
jiná varianta. Snažím se bojovat za změnu 
systému. Za to, aby se, pokud možno, dalo 
vyhnout léčení v nemocnicích, aby se paci-
entům věnovali více i terapeuti, aby se při-
cházelo na to, kde se ta nemoc bere. Často 
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je to z nějakého nezpracovaného trauma-
tu. Nepotkali jsme člověka, který by měl 
psychické onemocnění a sám si neprožil 
nějaké trauma. Ráda bych změnila postoj 
těchto lidí, kteří nad vámi vysloví ortel, přes 
který nejede vlak. Je jedno, na co jste sami 
přišli, protože oni to ví lépe. 
Je mi smutno z toho, jak dogmaticky se 
k těmto onemocněním přistupuje. Chápu, 
že když člověk pracuje v takovém zařízení 

a vidí ty lidičky, jak jsou mimo, že otupí. Ale 
co všechno zaviní léky? Opravdu ty stavy 
„léčí“ nebo je naopak ještě zhoršují? A co 
na to tělo? To, že jsou tyto léky často jedo-
vaté a ničí fyzické tělo, na to se vůbec ne-
hledí. Mám pocit, že se nehledají cesty, kte-
ré by nebyly takto násilné, kdy je člověku 
odebrána veškerá svoboda, úcta a rozho-

duje se o něm bez něj, protože „on je přece 
blázen“. Kolik lidí už mohlo být vyléčeno, 
kdyby hned od začátku pracovalo s nimi 
a ne bez nich? Kdyby ten člověk dostal po-
třebnou terapii k tomu, aby si vyčistil své 
zranění z prožitých traumat, mohl by ale-
spoň dostat šanci se ze své nemoci vyléčit. 
Což si myslím, že za pokus rozhodně stojí. 
Tak proč systém a lidé v něm nechtějí při-
stoupit na tyto možnosti? Nechtějí ani sly-
šet a vidět jiné cesty? A ty nové postupy, 
které fungují, se zavádějí s takovou nevolí 
a pomalu? Já své odpovědi už mám…  

Marie Krchňavá, manželka
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O NEMOCECH TROCHU JINAK

NAVÉST NA JINOU KOLEJ
Na nemoci lze pohlížet různě, občas jsou 
lehčího rázu, občas toho těžšího. Možná 
nás má těžší forma choroby navést na jinou 
kolej života, než jsme byli do té doby zvyklí. 
Kdo ví? 

V každém případě je přínosné hledat 
cestu k sobě samým, k druhým, k přírodě. 
Na světě je přece krásně, jen se umět 
dívat a naslouchat. Sobě samým, druhým, 
přírodě.
Profesor Milan Zelený nám v dokumentu 
ČT 24 v Hyde Park Civilizace z 30. 4. 2016 
také doporučoval jít svou vlastní cestou 
a nekopírovat druhé. „Když půjdeme vlastní 
cestou, prospějeme nejen společnosti, ale 
především sobě, co nám sedí, jakou práci 
bychom chtěli a mohli dělat podle svých 
schopností, předpokladů, vloh. A to je ta 
naše přidaná hodnota právě pro nás, pro 
společnost, jak se nejlépe uplatnit ve svém 
zaměstnání,“ zdůraznil pan profesor.

ZVÍTĚZIT NAD STRACHEM A ÚZKOSTÍ
Všechno zlé je k něčemu dobré. Častokrát 
nám strach, nebo obavy, že situaci 
neustojíme, nebo že se nesplní naše 
očekávání, brání v řešení nepříjemné 
situace. Čím víc si někdy dáváme záležet, 
abychom uspěli, tím žalostnější výsledek 
se dostaví. To není jen Murphyho zákon, 
roli v tom hrají i naše emoce. Je dobré 
si okolnosti, které dokážeme ovlivnit, 
vizualizovat v lepší vidinu, než se zbytečně 
ztrémovat a nechat se ovládnout strachem. 
Winston Churchill jednou řekl: „Slyšel 
jsem pověst o starém muži, který na svém 
smrtelném loži řekl: Měl jsem v životě 
mnohé starosti a těžkosti, obavy a strachy, 
ve většině případů se však ukázalo, že to, 
čeho jsem se tak bál, se nikdy nestalo.“

I NEMOC JE CESTA
Nemá cenu žehrat na osud, je dobré se 
z životního neúspěchu, karambolu poučit, 
dobře se psychicky stabilizovat a snažit se 
jít dál. 
Někdy možná východisko ze své situace 
nevidíte, ale když se rozpomenete, že se 
vám v minulosti něco nepovedlo, bylo to 
třeba k něčemu jinému dobré. Našli jste 
třeba jiný způsob, jak daný problém řešit, 
který vás napadl, nebo něčí pomocnou ruku 
či radu, až když jste si nepříjemnou situací 
prošli a na který byste třeba jinak nepřišli, 
nebo ty vzácné lidi byste jinak nepotkali.
„Naše největší vítězství není v tom, že nikdy 
neselžeme, ale v tom, že se zvedneme 
pokaždé, když spadneme.“ Konfucius

Lenka Sedmíková
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POVÍDKY

MUŽ ZÁKONA
V Jihlavě zima jak v Rusku, vždyť přece hlásili 
ráno přízemní mrazíky. V silonkách, v lodič-
kách a k tomu ještě s rozparkem roztrženým 
až k zipu, pochopitelně jsem nastydla. O ví-
kendu jsem se na WC potkávala se sebou nej-
častěji. Po neděli jsem chtěla cosi vyřídit na 
poště, bylo deštivo, nevlídno. Byla jsem nu-
cena v nejbližším parčíku - inu přičapnout… 
Ejhle, jaká smůla, bedlivý strážce pořádku, 
kde se vzal, tu se vzal. 
„Podle přestupkového zákona č. 200/1990 
Sb., jste naplnila skutkovou podstatu činu, 
a to podle §47: přestupky proti veřejnému 
pořádku za znečistění veřejného prostranství 
a vzbudila jste veřejné pohoršení. Zaplatíte 
pokutu!“
Vysvětluji mu anabázi: „Nebyl to úmysl, jen 
krajní nouze…“ 
Když byl neoblomný, zkusila jsem útok na 
veřejného činitele: „Ráda, ale víte, o víkendu 
měla půlka rodiny střevní chřipku s dost dra-
matickým průběhem, takže na těch penězích 
budou bacily!“
„Běžte!,“ zaburácel rozzuřeně, metal blesky 
očima a raději rychle odcházel.
Někdy může platit: „Budtež pochváleny i ne-
moce!“

JAK PŘEŽÍT ZÁNĚT HLASIVEK
Ač ne profesionální rétor, postihla mne ryze 
profesní choroba. Zánět hlasivek.
Měla jsem pocit, ačkoliv je půlka dubna, já už 
prožívám pálení čarodějnic v krku a bohužel 
i na jazyku.
Můj hlas teď spíše připomíná zborcené har-
fy tón, ztrhané struny zvuk, jak dokázal 
chmurně i poeticky popsat své pocity Karel 
Hynek Mácha ve svém nejslavnějším díle. Či 

jak méně poeticky to vyzní prakticky, že můj 
hlas spíše zní hlasem mutujícího puberťáka. 
Druhý den mé nemoci se dokonce snažím 
zpívat, protože se i rytmicky pohybuji v ryt-
mu Mýdlového prince, kterého v české úpra-
vě zpívá Václav Neckář, takže můj hlas je 
spíše podobný anglické verzi písně Needles 
and pins, skupiny Smokie,  Chrisu Normanovi 

a jeho nezaměnitelně chraplavému hlasové-
mu projevu. Střídavě přecházím i do fistule. 
No, raději jsem v první třetině písničky vrátila 
na ústa opět leukoplast a budu držet bobří-
ka mlčení celých 8 dnů, jak mi doporučil můj 
laskavý praktický lékař.
Víte, jaký je to trest pro ženskou? Mlčet? Tak 
dlouho? A ještě pro lektorku Veselého čtení 
a hraní se slovy? Když se na své klienty vy-
loženě těším, protože naše páteční aprílové 
setkání v Celsuzu se protáhlo na příjemné 
dvě a čtvrt hodiny plné úsměvného povídání 
o literatuře. A posezení v Centru duchovního 
rozvoje se zvrhlo v kabaret. Klientky mě totiž 
po mé úvodní povídce o daních a aprílu zasy-
paly vtipy na obdobné téma a já jsem jim jen 
srdnatě sekundovala na nevídaně vtipném 
a veselém setkání.
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BÁSEŇ

Jsem ze života, který hoří,
jak slova cestou poztrácená,
jak prstýnek, co míří k moři,
hřebínek vln…… a slaná pěna;

Jak ústa, než se rozhovoří
a kniha pro spěch nedočtená,
jak láska, co se pod led boří,
vykasaná a nedotčená….

Jsem ze života, v němž si každý
sám odpovídá za své vraždy,
dál s prstem na spoušti,
druh dobrodruhů. Ale probůh,
což nenajde se nikde zloduch,
jenž odpouští?

Jiří Bryan
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KONTAKTY

Centrum pro lidi sociálně znevýhodněné

Mgr. et Mgr. Veronika Imrichová
Vedoucí CELSUZ
Tel: 733741293
Email: veronika.imrichova@charita.cz

Bc. Libor Třeška, Dis. 
Koordinátor aktivit pro osoby dlouhodobě nezaměstnané
Tel: 731619692
Email: libor.treska@charita.cz

Mgr. Jan Kozák, Dis. 
Koordinátor aktivit pro osoby s duševním onemocněním
Tel: 731428372
Email: jan.kozak@charita.cz

Mgr. Tereza Saková
Koordinátorka odborného sociálního poradenství
Tel: 734435199
Email: tereza.sakova@charita.cz



Podpořte nás!
Pokud chcete podpořit centrum CELSUZ a pomoc lidem v nouzi, můžete tak učinit odesláním 
dárcovské zprávy DMS DCHB na číslo 87777. Cena jedné DMS je 30 Kč, CELSUZ obdrží 
27 Kč. Více informací najdete na 
www.darcovskasms.cz. 

Nyní můžete přispívat na činnost centra CELSUZ pravidelně každý měsíc po 
dobu jednoho roku. Stačí odeslat SMS ve tvaru DMS ROK DCHB na číslo 
87777 a každý měsíc Vám bude automaticky odečtena částka 30 Kč. Děkujeme!

Služby Centra pro lidi sociálně znevýhodněné jsou financovány z prostředků Ministerstva 
práce a sociálních věcí, Ministerstva vnitra ČR, Jihomoravského kraje, statutárního města 
Brna a prostředků Evropské unie.


